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s Plzeňským krajem a městem Plzní studenty, kteří svoji 
alma mater reprezentují na vědeckých, kulturních či 
sportovních soutěžích, rozvíjejí mimořádné aktivity nad 
rámec studia a dosahují vynikajících výsledků. Stipendi-
um rektora za mimořádné studijní výsledky a vynikající 
reprezentaci univerzity v odborných oblastech letos 
získalo deset studentů ZČU, další desítku talentovaných 

ocenil rektor mimořádným stipendiem za sportovní 
úspěchy. Deset studentů obdrželo stipendium hejtmana 
Plzeňského kraje a deset stipendium primátora města 
Plzně. Stipendia rektora, Plzeňského kraje i města Plz-
ně mají hodnotu 20 tisíc korun, stipendium rektora za 
sportovní úspěchy je dotováno částkou 10 tisíc korun. �

Univerzita třetího věku se 
přiblížila zájemcům z Nečtinska 
a Manětínska

Síť poboček Univerzity třetího věku se rozrostla o další 
působiště. Nově budou její kurzy probíhat také v Nečti-
nech, a to přímo na tamním zámku – v prostorách Zá-
padočeské univerzity. Školicí a ubytovací zařízení ZČU 
v Nečtinech tak přibralo do spektra svých aktivit také 
spolupráci s Univerzitou třetího věku. První kurz, kte-
rý tu zájemci mohou navštěvovat, má název Nečtinsko 
v proměnách času. Jeho odborným garantem je Josef 
Hložek z katedry archeologie Fakulty filozofické, před-
nášky vede místní kronikář Jiří Kapr, díky jehož takřka 
encyklopedickým znalostem mikroregionu Nečtinska 
se posluchači seznámí s regionální historií, proměnami 

sídelních struktur a také se společenskými změnami, 
které se tohoto mikroregionu v průběhu času dotkly. De-
vatenáct prvních posluchačů z Nečtinska a Manětínska 
přivítali na začátku akademického roku nejen zástupci 
vedení ZČU, Školicího a ubytovacího zařízení ZČU a Uni-
verzity třetího věku, ale také starosta obce Nečtiny Jiří 
Křemenák, který ve své úvodní řeči připomněl mimo jiné 
význam zámku a jeho provozování pro obec i její okolí. �

Novým 
rektorem 
ZČU bude 
Miroslav 
Lávička
Západočeskou univerzitu v Plzni povede od 1. března 
2023 bývalý děkan Fakulty aplikovaných věd Miroslav 
Lávička. Rozhodl o tom 21. prosince v tajném hlasování 
Akademický senát ZČU. Miroslav Lávička byl zvolen 
v prvním kole druhé volby, kdy získal 35 z 56 odevzda-
ných hlasů. Po jmenování do funkce prezidentem re-
publiky bude stát v čele plzeňské univerzity následující 
čtyřleté funkční období, tedy do konce února 2027. Pro 
Lávičkova protikandidáta Milana Edla, bývalého děkana 
Fakulty strojní, hlasovalo 18 senátorek a senátorů. Pro 
zvolení bylo přitom potřeba získat nadpoloviční většinu 
hlasů všech 59 členů Akademického senátu ZČU, tedy 
nejméně 30. Miroslav Lávička na post rektora nastoupí 
po Miroslavu Holečkovi, který vedl univerzitu od března 
2015, tedy dvě po sobě jdoucí funkční období, a kan-
didovat proto již nemohl. Akademický senát hlasoval 
21. prosince v opakované volbě. V první volbě, která se 
uskutečnila 31. října, kandidoval Milan Edl a bývalý 
děkan Fakulty elektrotechnické Jiří Hammerbauer. Ni-
kdo z kandidátů však v prvním ani druhém kole první 
volby potřebnou nadpoloviční většinu hlasů senátorek 
a senátorů ZČU nezískal.

S Miroslavem Lávičkou se seznamte v rubrice 
Osobnost na str. 18. �

Pro slevu s JIS kartou? Další 
a další místa jsou ZČU friendly

Studujete na Západočeské univerzitě a rádi si výuku 
zpestřujete návštěvou kaváren, bister a dalších podniků? 
Právě pro vás letos vznikla značka ZČU friendly, která 
sdružuje podniky, kde na vás čekají příjemné slevy. Od 
vydání podzimního čísla Info.zcu se seznam rozrostl 
na 12 podniků, přibyly například Tastea – bubble tea 
& waffles, Le Consulat, Ústředna DEPO nebo Kavár-
na Zašívárna. Přehled včetně slev, které po předložení 
JIS karty dostanete, najdete na webu zcu.cz/friendly. 
Podniky, které jsou ZČU friendly, ale poznáte i podle 
samolepky na jejich dveřích. �

Vynikající studentky a studenti 
plzeňských veřejných 
vysokých škol obdrželi 
mimořádná stipendia

Na čtyřicet vynikajících studentek a studentů Zápa-
dočeské univerzity v Plzni a Lékařské fakulty v Plzni 
Univerzity Karlovy převzalo 11. října v Měšťanské be-
sedě mimořádná stipendia rektora ZČU, hejtmana Pl-
zeňského kraje a primátora města Plzně. Mimořádným 
stipendiem oceňuje Západočeská univerzita společně 
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Čestný doktorát převzali 
profesor informatiky 
i akademický sochař

U příležitosti Dne boje za svobodu a demokracii se 
tradičně koná Slavnostní zasedání Vědecké rady Zá-
padočeské univerzity v Plzni. Kromě představení členů 
akademické obce, jimž nově patří profesorské či docent-
ské tituly, předává rektor také čestná uznání a pamět-
ní medaile, a především udílí čestné doktoráty doctor 
honoris causa za přínos rozvoji univerzity. První čestný 
doktorát převzal 9. listopadu profesor Hamid E. Ekbia 
(na snímku vlevo), profesor informatiky a kognitivních 
věd na School of Informatics, Computing & Engineering 
univerzity v Indianě v USA. Druhý pak akademický 
sochař, profesor Kurt Gebauer, působící na katedře 
výtvarné výchovy a kultury Fakulty pedagogické ZČU. 
Rodák z Hradce nad Moravicí patří k nejoriginálnějším 
českým výtvarníkům a kromě sochařství se věnuje také 
malbě nebo fotografii. �
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→ Fakulta aplikovaných věd

ÚSPĚŠNÁ DIPLOMOVÁ PRÁCE 
POMŮŽE PROGRAMÁTORŮM

Doktorand Jan Pašek uspěl 
v 13. ročníku elitní soutěže 
diplomových prací z oblasti 
informatiky a informačních 
technologií IT SPY. Třetí 
místo obsadil s prací na 
téma Generování zdrojového 
kódu z popisů v přirozeném 
jazyce. Jeho postup dokáže 
usnadnit práci programátorům 
díky automatickému genero-
vání kusů kódu na základě 
slovního zadání. Ambasado-
rem soutěže za ZČU a zároveň 
jedním z porotců je Pavel 
Herout z katedry informatiky 
a výpočetní techniky. �

→ Fakulta zdravotnických studií

PROFESOR Z TRNAVSKÉ 
UNIVERZITY POMÁHÁ 
S ROZVOJEM 
VĚDECKO-VÝZKUMNÉ ČINNOSTI

Komise rozvojového systé-
mu ZČU vybrala profesora 
Marka Majdana (na snímku) 
z Trnavské univerzity jako 
zahraničního odborníka za 
účelem rozvoje vědecko-
-výzkumné činnosti Fakul-
ty zdravotnických studií. 
Znamená to jeho spolupráci 
s odbornými týmy i podílení 

se na výsledcích činnos-
ti fakulty z oblasti vědy, 
výzkumu a inovací. Jeho 
zkušenosti se též uplatní 
při podávání projektových 
žádostí do národních i za-
hraničních výzev. �

→ Fakulta ekonomická

KONFERENCE O TRENDECH 
V PODNIKÁNÍ PROBĚHLA 
PO DELŠÍ PAUZE 
V PLZEŇSKÉM PRAZDROJI

Ve dnech 10. a 11. listopa-
du se uskutečnil už 8. roč-
ník mezinárodní vědecké 
konference Trendy v podni-
kání. Tradiční konferen-
ci se po čtyřech letech 
podařilo Fakultě ekono-
mické uspořádat prezenčně 
v prostorách Plzeňského 
Prazdroje, kam přilákala 
velké množství tuzemských 
i zahraničních odborníků, 
některé z nich vůbec popr-
vé. Podrobnosti naleznete 
na tvp.fek.zcu.cz. �

→ Fakulta pedagogická

OBLÍBENÁ DĚTSKÁ UNIVERZITA 
MUSELA NAVYŠOVAT KAPACITU

I v tomto roce probíhá 
Dětská univerzita. Letos 
se setkala skutečně s ob-
rovským zájmem, když byla 

její místa obsazena za 
necelé dvě hodiny od zahá-
jení registrace. Fakulta 
proto kapacitu navýšila, 
aby se do kurzů mohly za-
psat ještě další děti. Ví-
ce než 200 malých studentů 
navštěvuje kurzy zaměřené 
na přírodní a humanitní 
vědy, jazyky, techniku, 
umění i sport. �

→ Fakulta právnická

KONFERENCE O HISTORII 
ADVOKACIE SE KONALA 
UŽ POOSMNÁCTÉ

Budova Fakulty právnic-
ké hostila 21. září již 
18. ročník konference 
o historii advokacie. Ce-
lodenní akce se zúčastnili 
i zahraniční hosté, pestrá 
a zajímavá témata se za-
měřila například na advo-
káty ve funkci purkmistrů 
a starostů města Plzně 
v období let 1850–1945, 
advokáty v pražské samo-
správě v období první Čes-
koslovenské republiky nebo 
na výstavbu soudních budov 
v letech 1918–1949. �

→ Fakulta designu a umění L. Sutnara

STUDENTI A STUDENTKY 
PŘEDSTAVÍ PLODY SVÉ 
CELOSEMESTRÁLNÍ PRÁCE

Na přelomu ledna a úno-
ra otevře Sutnarka opět 
dveře, aby prezentovala 
výsledky semestrálních 
a klauzurních prací stu-
dentek a studentů. Veřej-
nost tak bude moci obdi-
vovat ilustrace, autorské 

knihy a filmy, plakáty, 
komiksy, fotografie, por-
celánové objekty, šperky, 
oděvy, sochy a mnohé další 
napříč všemi dvaadvaceti 
ateliéry. Přijďte nahléd-
nout pod pokličku a okusit 
téměř všemi smysly to, co 
vzniklo v naší umělecké 
kuchyni. �

→ Fakulta strojní

SYSTÉM CHLAZENÍ ŘEZNÝCH 
NÁSTROJŮ ECHO ZÍSKAL 
V BRNĚ ZLATOU MEDAILI

Vysoce přesný systém chla-
zení ECHO, vyvinutý v Re-
gionálním technologickém 
institutu Fakulty stroj-
ní Západočeské univerzity 
v Plzni, byl na Mezinárod-
ním strojírenském veletrhu 
Brno (MSV) oceněn Zlatou 
medailí 2022 v katego-
rii Inovační komponenty 
ve strojírenství. Sou-
těž Zlatá medaile, kterou 
vyhlásil Svaz průmyslu 

a dopravy společně s Vy-
sokým učením technickým 
v Brně, oceňuje ty nejino-
vativnější a nejzajímavěj-
ší exponáty MSV. �

→ Fakulta filozofická

HOVOŘILO SE O VÝPOČETNÍCH 
PŘÍSTUPECH KE 
STUDIU MINULOSTI

Od 6. do 8. října se 
v prostorách Studijní 
a vědecké knihovny Plzeň-
ského kraje uskutečnila 
mezinárodní konference 
Computing the Past: Compu-
tational Approaches to the 
Dynamics of Cultures and 
Societies. S cílem dostat 
k jednomu stolu badate-
le z různých humanitních 
a společenskovědních oborů 
zabývajících se lidskou 
minulostí, kteří mají ve 
svém výzkumu zkušenos-
ti s využitím výpočetních 
technologií, ji uspořádalo 
výzkumné centrum CCS-Lab 
při katedře filozofie. �

→ Fakulta elektrotechnická

KŠILTOVKY, TRIČKA, MIKINY 
DAJÍ VĚDĚT, ŽE JSTE Z FEL

Fakulta nabízí vlastní 
merch. V pilotním provozu 

si na webu tutostudio.
cz/fel-zcu-merch můžete 
zakoupit trička a miki-
ny z biobavlny se třemi 
různými motivy a ve třech 
různých barvách, v pří-
pravě jsou již ale také 
kšiltovky či ponožky a na 
dalších produktech i moti-
vech se pracuje. Nabídku 
si může kdokoliv prohléd-
nout a také vyzkoušet na 
děkanátu fakulty. �

→ Nové technologie – výzkumné centrum

VÝZKUMNÍCI ZÍSKALI 
PRESTIŽNÍ CENU 
NEURON

Cena Neuron za propojení 
vědy a byznysu zamířila 
16. října do Plzně. Komise 
totiž ocenila tým Pinflow 
Energy Storage, jejímiž 
spoluzakladateli jsou Jiří 
Vrána a Jaromír Pocedič 
z výzkumného centra NTC 
společně s Jurajem Koskem 
a Petrem Mazúrem z VŠCHT. 
Pinflow tým se zabývá 
otázkou ukládání elek-
trické energie. Produk-
tem startupu jsou redoxní 
průtočné baterie, které 
jsou nehořlavé, nevýbuš-
né a umí oddělit kapacitu 
a výkon. �
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→ 8:00
Experimentální fyzik Daniel Duda předem tuší, že 
středa bude perná. Například jeho domovská kate-
dra energetických strojů a zařízení bude odpoledne 
hostit Dětskou technickou univerzitu, na kterou bude 
mimochodem muset dopravit také vlastní děti. Ale ne-
předbíhejme. Deset minut po sedmé nastupuje s dětmi 
do MHD, v 7:45 se od nich u základní školy odpojuje, 
vymění autobus za koloběžku a odjíždí k univerzitě. 
Podle deníčku je na univerzitě minutu před osmou. „Ně-
koho to možná pohorší, ale jako první zapínám počítač 
a jdu si uvařit čaj,“ píše si. To Michaele Součkové, stu-
dentce prvního ročníku Fakulty zdravotnických studií, 
začala už v 7:25 online přednáška z biochemie. Sleduje 
ji z bytu. „Paní magistra čeká až do půl osmé a pro jis-
totu přednášku i nahrává, protože dobře ví, jak je ranní 
vstávání těžké. Zároveň končí ohleduplně o chvilku dřív, 
aby studenti stihli přejezd z domovů na další přednáš-
ku,“ poznamenává budoucí záchranářka. Ráno tráví 
doma i Libor Víta, student Fakulty ekonomické, oboru 
Systémy projektového řízení. Budík mu zazvonil před 
sedmou, po ranní rutině spočívající ve cvičení, studené 
sprše a snídani se připravuje do školy. Prorektorka pro 
studijní a pedagogickou činnost Blanka Šedivá zahajuje 
pracovní den v 7:50. Ne však v kanceláři na rektorátu 
nebo katedře matematiky Fakulty aplikovaných věd, 
kde vyučuje, nýbrž v hotelu Primavera na zahájení kon-
ference Dobrá praxe 2022 – Krize, a co potom? „Je dobré, 
když se člověk s problémy může na někoho obrátit, ale je 
nutné, aby ti, na koho se obracíme, byli sami v pohodě 
a měli znalosti i vnitřní sílu a přesvědčení nám pomoci,“ 
děkuje Informačnímu a poradenskému centru ZČU 
za organizaci této i dalších akcí.
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→ 10:00
Nad čerstvě uvařeným čajem se Daniel Duda pouš-
tí do kontroly pošty. V 8:10 odesílá mail, kterým mě 
uklidňuje, že se zapisováním činností počítá, poté si 
prohlíží harmonogram Dětské technické univerzity. 
Na rektorátu začíná v 8:30 pravidelné každotýdenní 
jednání vedení univerzity, prorektorka Blanka Šedivá se 
k němu kvůli přesunu z hotelu Primavera připojuje o de-
váté: „Projednáváme pravidelné agendy, ale například 
i problematiku udržitelného rozvoje na naší univerzitě.“
Daniel Duda se mezitím v 8:45 pustil do práce. „Je po-
třeba zpracovat data měřená minulé úterý na vzduchové 
turbíně. Počítač už sám předžvýkal zaznamenaná obra-
zová data do podoby vektorových polí rychlosti, ale při 
další analýze je člověk nepostradatelný,“ tvrdí. A zatím-
co student-ekonom si ještě užívá domácího prostředí, 
studentce-zdravotnici před devátou končí přednáška 
a čeká ji přesun, nebo prý spíše úprk, na Chodské ná-
městí: „Musíme to stihnout za méně než 20 minut, jeli-
kož pak začíná další hodina. Studenti z kolejí na Borech 
jsou vysmátí, ostatní dobíhají, jak to jde. Já mám cestu 
cca na 17 minut, takže to tak tak stíhám.“ Přednáška 
z Obecné a vývojové psychologie začíná v 9:20: „Po-
sluchárna se pomalu plní studenty, ale paní doktorka 
je informována o naší situaci a dál nerušeně přednáší, 
dnes na téma Sociální vnímání a myšlení.“ Daniel Duda 
v 9:30 pokračuje ve zpracování dat a popisuje další krok: 
„Je třeba rozumně vybrat oblast zájmu a nastavit meze 
vykreslování tak, aby mohly být u všech grafů stejné 
a byly tak vidět případné trendy mezi jednotlivými pří-
pady.“ Libor Víta se v 9:40 hodin vydává pěšky z Bor-
ského parku do kampusu.

→ 12:00
V 10:15 začíná Liboru Vítovi výuka. Cvičení z předmětu 
Statistické zpracování dat popisuje jako „počítání stati-
stických příkladů v Excelu, jako je například průměrný 
věk obyvatel a směrodatná odchylka k tomuto údaji“.
Následující zhruba hodinu se všichni věnují tomu, co za-
čali dělat. Pro vyplnění mezery toho času si pomůžeme 
celouniverzitním děním: Na Fakultě elektrotechnické 
začíná v 10:00 setkání právníků vysokých škol a kampus 
plný studentstva si užívá podzimního slunce, jež vystří-
dalo ranní mlhu. Na zpravodajském portálu info.zcu.
cz vychází ohlédnutí za úspěšnou Nocí vědců a v 10:30 
začíná menza v kampusu vydávat obědy. Na Chodském 
náměstí končí v 11 hodin zdravotnická přednáška a je tu 
další přesun, právě za jídlem na Bory. „Spolu s dalšími 
spolužáky se opět mačkáme do tramvaje číslo 4. Kaž-
dá taková jedoucí až na univerzitu je vždy přeplněna 
hladovými studenty,“ zapsala si Michaela Součková.
Na oběd se chystá také Daniel Duda. Data, která zpra-
covává, mají v 11:20 už podobu obrázků uspořádaných 
do tabulek, což je podle něj polovina úspěchu. Liboru 
Vítovi, který zpracovává pro změnu statistická data, 
končí hodina v 11:40. Všichni tři byli v menze v podobný 
čas, nicméně i kdyby se znali, nejspíše by se nezahlédli. 
„Menza je podle očekávání přeplněná, nejlepší jídla 
dne rychle mizí a člověk jen těžko slyší vlastního slova,“ 
konstatuje Michaela Součková. Libor Víta oběd komen-
tuje lakonickým „Dnes byl hovězí guláš“, Daniel Duda 
chválí polévku s játrovými knedlíčky. „Byla výborná. 
Žluté špagety s tofu či s čím nebyly špatné, ale určitě 
předražené,“ dodá.

6 téma

text: Pavel Korelus Přistoupíme-li na to, že něco jako obyčejný den vlastně vůbec 
existuje, jak asi vypadá takový obyčejný den na Západočeské 
univerzitě? Abychom se to dozvěděli a dali o tom vědět i čtenářkám 
a čtenářům Info.zcu, oslovili jsme studentku, studenta, prorektorku 
a vědce, kteří si v tentýž den vedli deníček. Středu 5. října jsme zvolili 
z čistě pragmatických důvodů – hodila se všem. A co komu přinesla?
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→ 18:00
Dětská technická univerzita na Fakultě strojní začíná 
v 15:15 a Daniel Duda spolu s proděkanem Janem Zde-
borem provádějí děti výstavou Jaderných dnů. Libor Víta 
zatím dorazil domů, ale neznamená to, že má volno: 
„Pracuji na počítači. Provádím proces anonymizace 
souborů k projektu konference Trendy v podnikání, 
o kterém zpracovávám bakalářskou práci.“ Zaměstná ho 
to do 16:00, ke studiu se ale ještě vrátí. Cvičení z anato-
mie končí v 16:30 a Michaela Součková uzavírá den plný 
studia. „Paní doktorka končí na minutu přesně, na což 
je po právu hrdá,“ poznamená a míří za kamarádkou 
k Andělíčkovi na náměstí Republiky. „Je čas oslavit pře-
žití prvního testu, a tak jdeme vyzkoušet nově otevřený 
shisha bar.“ I Dětská technická univerzita už skončila. 
„Jdeme domů, akorát pěkně stíháme autobus v 17:00,“ 
loučí se s naším deníčkem Daniel Duda. Jednání Aka-
demického senátu bylo dlouhé, prorektorka Blanka 
Šedivá se v 17:30 vrací do kanceláře. „Po senátu ještě 
domlouvám s předsedou studentské komory termín pro 
společné setkání se studenty-senátory. Shodujeme se 
na 13. říjnu a všichni už se těšíme. Setkání jsem zavedla 
vloni a doufám, že budou trvat i do budoucna.“ V kan-
celáři se vrhá do vyřizování e-mailů.

→ 22:00
Libor Víta začne v 18:15 pracovat na příkladu ze Statis-
tického zpracování dat, které ho v poledne doučovala 
sestra. Pro tento den je to jeho poslední studijní úkol.
V univerzitní kavárně Družba je v plném proudu 
workshop o kvalitě univerzitního stravování Menza 
na talíři, v kostele Nanebevzetí Panny Marie se schy-
luje k tradiční mši svaté k zahájení akademického roku. 
Libor Víta dokončí úkol v 19:30 a zapíše: „Odpočinek.“
Ve hře, respektive v práci, tak zůstává už jen prorektorka 
Blanka Šedivá, jež v 19:00 zasedla ke společné večeři 
s právníky vysokých škol, jejichž setkání začalo už do-
poledne. „Letos je ZČU hostitelskou univerzitou, a tak 
v přátelské debatě cca 60 právníků probírá připravované 
novely zákonů, ale i konkrétní kauzy a problémy z jed-
notlivých škol.“ Před 22. hodinou se prorektorka loučí 
a jede domů MHD. „„Pracovní den končí, zítra musím 
zvolnit. Je třeba udržet rovnováhu mezi prací, rodinou 
a kamarády,“ udělá tečku za jedním dnem na ZČU. �

→ 15:00
Poledne první středy v měsíci oznamuje zkouška sirén. 
Michaelu Součkovou vyprovází z kampusu do sídla Fa-
kulty zdravotnických studií v Husově ulici, kde čeká vů-
bec první průběžný test: „Rekapitulujeme si probranou 
látku a modlíme se ke všem svatým.“ V kavárně Fakulty 
aplikovaných věd má Libor Víta sraz se sestrou, která ho 
doučuje počítání příkladů ze Statistického zpracování 
dat. Daniel Duda od 12:05 vyučuje předmět Tekutiny 
a teplo. „Dnes na programu první věta termodynamická 
a odvození Mayerových vztahů pro ideální plyn, vztahu 
p vk=konst. a ukázka Maxwelových vztahů mezi parci-
álními derivacemi jednotlivých TD veličin,“ pokouší se 
ho přiblížit. Prorektorka Blanka Šedivá vyřizuje mezi 
12:00 a 12:30 několik běžných agend na odboru Studijní 
a pedagogické činnosti, připravuje se například předá-
vání stipendií vynikajícím studentům. „Je třeba také 
dokončit rozhodnutí o odvolání uchazečů, kteří neuspěli 
u přijímacího řízení. Dnes řešíme několik studentů Fa-
kulty ekonomické. Spoléhám na podklady připravené 
mými kolegyněmi, ale vždy si najdu čas i na seznámení 
s důvody pro odvolání a posouzení, zda při přijímacím 
řízení nedošlo ke krokům, které by uchazeče poškodi-
ly,“ popisuje. Poté se prorektorka přesouvá na Fakultu 
aplikovaných věd přednášet studentům na Erasmu: 
„Čeká mě překvapení, předmět si zapsala ještě jed-
na studentka navíc, a tak naše mezinárodní skupinka 
pokrývá Španělsko, Německo a Polsko.“ Libor Víta si 
po doučování kupuje ve 13:00 kávu v kavárně Univer-
zitní knihovny, na lavičce uprostřed kampusu potkává 
kamarádku a probírají, jak se jim daří při studiu. Co by 
za to dala Michaela Součková, které právě začíná před-
mět Ošetřovatelské postupy. „První letošní průběžný 
test zaobírající se zákony o ošetřovatelství, hygienou, 

polohováním a stupnicemi pro měření soběstačnosti 
nebo rizika dekubitu. Po těchto krátkých deseti minu-
tách pokračuje přednáška, dnes na téma asistence při 
převazech.“ Výuku Tekutin a tepla zakončuje Daniel 
Duda ve 13:35 diskusí se studenty. „Prý jsem byl první, 
kdo jim ty vztahy opravdu odvodil a ne jen vytáhl jako 
králíka z klobouku,“ těší ho. Libor Víta míří ve 13:45 
na sekretariát fakulty, zeptat se na technické náležitosti 
bakalářské práce. Za deset minut mu začíná cvičení 
z předmětu Veřejné finance. Počítá „příklady týkající 
se pojištění různých typů osob, jako je placení zdravot-
ního či důchodového pojištění“. Zatímco se studentka 
i student učí, vyzvedává ve 14:10 Daniel Duda své děti 
ze školy, aby je dovezl zpět na fakultu na kroužek Dětské 
technické univerzity. Prorektorce Blance Šedivé začne 
ve 14:30 jednání Akademického senátu ZČU, předtím 
ještě probere s Michalem Vaňkem z Ústavu jazykové 
přípravy situaci nových studentů z Ukrajiny: „Je třeba 
jim pomoci rychle dohnat znalost českého jazyka. UJP 
připravil intenzivní kurzy a mým úkolem je podpořit je 
alespoň trochu finančně. Pro kolegu mám dobré zprá-
vy.“ Ve 14:40 se Libor Víta vydává z univerzity domů, 
Daniel Duda naopak ve 14:50 na univerzitu dorazí i se 
svými dětmi, zapíše čas a že si děti „hrají na schováva-
nou, na což je univerzita jako postavená“. Michala Souč-
ková má po stominutové přednášce deset minut volno, 
než ve 14:50 začne obdobně dlouhé cvičení z anatomie, 
a ve 14:55 ji potěší e-mail: „Paní doktorka vyučující Te-
orii ošetřovatelství a komunitní péči posílá hodnocení 
prvního úkolu – krátkého eseje o maltézských rytířích 
z hlediska ošetřovatelství. Hodnotila nás mírně, skoro 
všichni získali maximální počet bodů.“
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Hlavní článek tohoto čísla popisuje 
jeden den na Západočeské univerzitě. 
Teď máme půl jedné, takže jak 
zatím vypadá váš dnešní den?

Pondělí většinou znamená nahromaděnou agendu 
z předchozího týdne, čili spoustu podpisů a podobných 
úkonů. Minulý týden přišla stížnost z jedné katedry, 
které jsem také musel věnovat pozornost a s kvestorem 
se domluvit na dalším postupu. A měl jsem pravidelnou 
schůzku s kancléřkou.

Po našem rozhovoru máte diář 
určitě zase plný až do večera.

Odpoledne se budu připravovat na komunikaci s minis-
terstvem školství ohledně Karlovarského kraje. Musíme 
se totiž pokusit ještě zvýšit naše úsilí, aby se financování 
vysokoškolského vzdělávání v tomto kraji dostalo na 
rozumnou úroveň a bylo ho tam možné poskytovat. Pro 
zajímavost, zítra budu mít na Fakultě aplikovaných věd 
promoce, asi úplně poslední v celém mém funkčním 
období. Poté mě čeká jednání s právníky nad poněkud 
složitějšími záležitostmi. S právníky vůbec stráví člověk 
velký čas, ať už jsou to interní právníci, nebo externí 
advokátní kanceláře.

Asi tuším, co z toho vám od března 
chybět nebude a co ano.

Setkávání se studenty bylo na funkci rektora to nejlep-
ší. Jsem hrozně rád, že se podařilo udělat akce, které 
tady dříve nebyly a které přispívají k tomu, že studenti 
chápou univerzitu jako celek. Na těch akcích se stýkají 
se studenty jiných fakult a chápou, že jsme skutečně 
jeden organismus, pro který je důležitá spolupráce, 
a to i mezi nimi. Minulý týden jsme oceňovali úspěchy 
těch nejlepších mimořádnými stipendii, a na tom je 
vždy krásné, že mohu se studenty debatovat a získat tak 
opravdu originální pohled na univerzitu. Totéž se vždy 
dělo třeba při Pivu s rektorem nebo Běhu s rektorem. 
Když se člověk mezi studenty pohybuje a mluví s nimi, 
je to velmi příjemné a přínosné.

Nechci se vás ptát, jak se za vašich osm 
rektorských let změnila Západočeská 
univerzita, to vyčteme z různých 
výročních zpráv nebo brožur. Ale 
zajímalo by mě, jak jste se změnil vy?

Říkám, že to nejlepší, co mi funkce rektora přinesla, 
je, že jsem potkal řadu skvělých lidí, s nimiž bych se 
jinak nikdy nesetkal. Nejsou možná úplně známí, ale 
přitom odvádějí skvělou práci na různých katedrách 
nebo útvarech a přinášejí celku mnoho. To na nich stojí 
dobré jméno univerzity, a jsou nejen na fakultách, ale 
i ve výzkumných centrech a v univerzitním servisu. 
Byla to ohromně cenná setkání a formovala určitě i mě 
samotného a můj vztah k okolnímu světu. Dozvěděl 
jsem se spoustu věcí a získal mnohem větší respekt 
a pokoru před prací jiných, kterou člověk jindy třeba 
nepozná, protože je uzavřený ve své buňce a má kolem 
sebe jen pár kolegů. Zároveň mě ale několik lidí překva-
pilo v opačném smyslu. Zjistil jsem třeba, že jejich srdce 
není naladěno na univerzitu tak, jak jsem se domníval. 
Pár takových zklamání bylo, ale naštěstí ta pozitivní zjiš-
tění je převážila. Naučil jsem se nedat na první dojem, 
na oficiální informace a na to, co se říká, ale vždycky 
až na to, co zjistím sám. Získal jsem samozřejmě také 
určitý nadhled nad fungováním celého školství. Ideály 
jsem měl například o tom, jak lze reformovat, zlepšovat 
vysokoškolský zákon, který velice silně ovlivňuje vývoj 
vysokých škol. Jenže do těchto věcí mluví takové množ-
ství lidí, navíc tak protichůdným způsobem a často do 
nich promítají i své osobní zájmy, že v tomto ohledu 
jsem dnes ještě skeptičtější, než jsem býval.

Má vysoké školství nějakou hlavní slabinu?
Bezpochyby to, že vysokoškolský zákon dává velké 
množství zodpovědnosti rektorovi, popřípadě manage-
mentu, ale zároveň velmi malé kompetence, aby tu zod-
povědnost mohl realizovat. To ale rezonuje celou Čes-
kou konferencí rektorů, není to jen můj názor. Otázka 
samozřejmě zní, jak takový problém řešit, když se třeba 
při návrhu radikálnější úpravy, která by rektorovi vyšší 

Pár zklamání 
bylo, ale pozitivní 
zjištění je 
naštěstí převážila

text: Pavel Korelus 
foto: Roman Muchka
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Rektor Západočeské univerzity Miroslav Holeček završuje druhé funkční 
období, v březnu jej ve funkci vystřídá nově zvolený Miroslav Lávička. 
Jakých bylo osm let v čele jediné veřejné vysoké školy v západních Čechách?
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pravomoci dala, hned objeví obavy. Management tak 
musí neustále udržovat stabilitu, což samozřejmě vždy 
nejde ruku v ruce s rozvojem školy. Ministerstvo školství 
se především za Roberta Plagy snažilo významně posílit 
strategické řízení vysokých škol a vysílalo zprávu: Ano, 
naučte se o sobě rozhodovat u sebe, naučte se ty věci ře-
šit uvnitř. Ale pokud pak jako rektor narazíte na to, že vá-
mi navrhovanou věc shodí například akademický senát, 
ne kvůli jinému názoru, ale protože se zdrží hlasování, 
a tím vám dá najevo, že názor vlastně nemá, je to velmi 
smutné. Jiné názory a argumenty přitom uznávám. Je 
dobře, když se věci tříbí v diskuzi a hledá se cesta. Když 
ovšem i po mnoha a mnoha vysvětlováních narazíte na 
mlčení, vše se jen zbytečně zablokuje.

Teď jste mluvil zároveň obecně 
i o Západočeské univerzitě? Co 
u nás v tomto smyslu drhlo?

Byly to jednotlivosti, třeba změna statutu univerzity, 
kterou bychom ministerstvu školství či Národnímu ak-
reditačnímu úřadu deklarovali, že jsme schopni si jisté 
věci řídit sami, a která by sice dala pravomoci rektorovi, 
ale zároveň také Radě pro vnitřní hodnocení. Přesto však 
zvítězil druhý názor. Když výsledek shrnu trochu jinými 
slovy, raději chceme, aby nás kontroloval někdo zvenku. 
Jsou ovšem i debaty, při nichž senát vyjádří obavy celé 
akademické obce, a těm jako rektor musíte rozumět. 
U nás se to dlouhodobě projevuje v debatách o změně 
pravidel rozpočtování s výsledkem: Raději setrvat ve 
stavu, se kterým naprostá většina není spokojena, než 
změnu udělat. Nesrozumitelným se to pro mě stává po 
několikaměsíčním jednání, kdy jsou zvažovány různé 
varianty a jejich dopady, a přesto setrvává ta základní 
myšlenka: Raději neměnit.

Už jste ale řekl, že v tom ZČU není jediná.
Podobné schéma myšlení se vyskytuje na všech vyso-
kých školách, a je to dáno nejen nastavením vysoké-
ho školství, ale také historií té dané školy. Třeba naše 
metodika rozpočtu byla ve své době dovedena k úplné 
dokonalosti, ale tím hůře se z ní teď vymaníme. V jiných 
školách nic takového neměli a dnes mají větší možnost 
připravovat rozpočty podle měnících se vnějších podmí-
nek. Historie univerzity se promítá samozřejmě také do 
naladění lidí. Neustále se mluví o tom, že bychom měli 
všichni spolupracovat, ale pokud někdo má z historic-
kých důvodů pocit, že se v minulosti stalo něco špatně, 
hůř se proti tomu bojuje. Já bych si přál, aby tyto věci 
třeba generační obměnou postupně vymizely.

I proto byla hlavním motivem vašich 
rektorských let stabilizace univerzity?

Bylo za námi bouřlivé období extenzivního vývoje uni-
verzity, výstavby výzkumných center. Je velmi dobře, 
že jsme z Evropské unie získali významné finanční 
zdroje, ale univerzita se dostala do extrémní nerovno-
váhy, protože ne na všechny fakulty tyto finance mířily. 
V této době jsem nastupoval a bylo patrné, že je potřeba 
pracovat na zklidnění situace. Kromě debat o změ-
nách rozpočtování nebo některých interních pravidel 
je důležité, že se nám i v našem silně heterogenním 
prostředí povedlo získat institucionální akreditaci. 
Rada pro vnitřní hodnocení díky ní posuzuje programy 
různých fakult, strojaři se vyjadřují k filozofické fakultě 
a naopak, vše je založeno na důvěře v námi nastavený 
systém. Stabilizace univerzity se myslím do jisté míry 
zdařila. O tom, že teď panuje určitý smír, svědčí třeba 
fakt, že technické i netechnické fakulty debatují nad 
změnou financování, kterou dokonce neřídí ani vede-
ní univerzity, nýbrž ekonomická fakulta. Vzájemnou 
důvěrou mezi různorodými fakultami tu vzniká něco 
dříve nebývalého.

Až tento časopis vyjde, budeme 
znát vašeho nástupce. Zatím to 
vypadá, že se nové vedení proti 
tomu stávajícímu chce vymezit.

Tak je to ale v pořádku a jinak to ani být nemůže. Bylo 
by divné, kdyby kandidáti rektora říkali, že je všechno 
skvělé a oni to jen nechtějí pokazit (smích).

Zároveň by ale byla škoda nenavázat na to, 
co se udělalo. Co by to podle vás mělo být?

Ona je něco jiného předvolební rétorika a něco jiného 
ten okamžik, kdy sem člověk přijde, uvidí, kolik věcí 
musí každý den vyřídit, a uvědomí si, že se musí plně 
spoléhat na řadu lidí, kteří pro univerzitu pracují. Chá-
pu na jednu stranu emoce typu, že máme velký servis 
a hodně nás stojí, ale univerzita je tak složitá, že bez 
těchto lidí bychom ji nemohli řídit, aniž by nedochá-
zelo k chybám. Takže racionálně myslící člověk si jako 
první musí říci, že to, co funguje, by neměl radikálně 
měnit nebo rušit. Samozřejmě je možné na věci pra-
covat, po čase modifikovat, ale řekl bych, že právě 
tady navázat lze. Jsem přesvědčený, že většina útvarů 
funguje výborně, a můžu mít dobrý pocit, že univer-
zita bude předávána v takovém stavu. Nový rektor by 
se měl věnovat spíše koncepčním věcem. Bude mít 
prostor na to, aby realizoval své vize a záda mu kryl 
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fungující aparát. Nevěřím, že by nový rektor například 
nezjistil, že systém kvality, který jsme vybudovali, je 
skvělý nástroj, který je třeba dále podporovat. Udělal 
se také obrovský kus práce na internacionalizaci, v níž 
jsme byli hodně pozadu. Je třeba si stále uvědomovat, 
že jsme v okolním světě jen malinká kapička, a stále 
pracovat na tom, abychom byli bráni jako partneři. 
Internacionalizace je nesmírně důležitá a nemůžou 
to být jen gesta, podstatná je každodenní práce, kdy 
každý pokus o kontakt nemusí být úspěšný, ale to úsilí 
je nutné.

Co novému rektorovi vzkážete?
Především to, že si vážím kandidátů, kteří do voleb 
šli, protože kritiků je hodně a kritizovat je snadné, ale 
zapojit se do práce a převzít zodpovědnost není tak 
obvyklé. Novému rektorovi přeji, aby se mohl opřít 
o kvalitní tým lidí, a doporučil bych mu, aby si stál 
za každým svým rozhodnutím a nerozhodoval za něj 
nikdo jiný.

Vy budete jeho počínání sledovat 
z výzkumného centra NTC?

I když jsem působil třeba také na Fakultě aplikovaných 
věd, k NTC mám velmi blízko. Vedl jsme ho sedm let, 
byl jsem i na počátku jeho vzniku a jsem moc rád, že 
se stalo opravdu ukázkovým příkladem výzkumného 
pracoviště, ačkoliv bylo původně určeno pro spolupráci 
s průmyslem. Na jedné straně jsou jeho výstupy v pres-
tižním časopisu Nature, které na naší univerzitě nikdy 
nebyly, na druhé straně teď čerstvá cena Neuron, špič-
kové ocenění pro tým, který pracuje na vývoji baterií. 
Na NTC chci určitě zase působit a rád bych se vrátil 
k věcem, které mě vždycky bavily, což je participace na 
výzkumných aktivitách plus samozřejmě vzdělávání.

Vzděláváním myslíte výuku?
Nejen výuku. Během těch osmi let jsem hodně pře-
mýšlel, co vlastně znamená vzdělávání na vysoké 
škole. Účastnil jsem se řady seminářů a akcí, jako teď 
například konference Učitel IN, a uvědomoval si, jak 
velmi, velmi důležité je to, co jsme schopni poskytnout 
středním a základním školám. Mají se dělat revoluční 
změny v osnovách? Do jaké míry? Jaké mají být a co 
mají přinést? Myslím, že vysoké školy k tomu mají 
určitě co říct a že jsem získal nevšední pohled na řadu 
těchto věcí a rád je budu předávat dál, pokud bude 
zájem. Z pozice jakéhosi pěšáka bych se mohl dále 
zaměřovat třeba i na zmíněný Karlovarský kraj.

Dovedete si dnes představit, jaké 
to bude, až se nový rektor ujme 
funkce a vy nebudete muset 
v pondělí vyřizovat agendu?

Je to podobný pocit, jako když máte pracovní týden 
a těšíte se na víkend. Říkáte si, v sobotu nebudu muset 
vstávat, udělám si to podle sebe. Ale samozřejmě mi 
také říkají kolegové, že se i oni těšili, jenže najednou jim 
prý bylo divné, že se na škole něco děje a jich se nikdo 
neptal na jejich názor. Ani ti novináři jim nezavolali 
(smích). I tyto pocity určitě někdy nastanou, ale nemy-
slím si, že by mě nějak výrazně zasáhly. �

doc. Dr. RNDr. Miroslav Holeček

narodil se v roce 1961 | absolvent 
Matematicko-fyzikální fakulty Univerzity Karlovy 
v Praze | doktorát získal na Západočeské univer-
zitě v Plzni, kde od roku 1996 vyučoval na Fakultě 
strojní a Fakultě aplikovaných věd | v letech 
2007–2015 působil jako ředitel vysokoškolského 
ústavu ZČU Nové technologie – výzkumné cent-
rum | rektorem ZČU je od března 2015
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Vidět rektora Miroslava Holečka stát za pípou, nechat 
si od něj načepovat pivo, na které je navíc pozval, připít 
si s ním, a když byla chvíle, také si vyměnit pár slov. 
Takové příležitosti nabídl studentům a studentkám 
v pořadí šestý ročník oblíbené akce Pivo s rektorem, jež 
se na začátku letošního akademického roku uskutečnila 
v areálu Plzeňského Prazdroje. Proudem teklo pivo 
značky Proud, dobrou náladu podpořilo i dobré počasí 
a spokojenost vládla na obou stranách výčepu.
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1716 ZČUpoznejte nás projekt ZČU

Stejně různorodá, jako je škála studijních programů Zá-
padočeské univerzity, je i skladba titulů z nabídky Vyda-
vatelství ZČU. To za rok vydá kolem stovky odborných 
publikací, skript, učebnic nebo sborníků z konferencí. 
Knihy ale neslouží jen ke studijním a vědeckým účelům. 
Řada z nich se těší oblibě široké veřejnosti a vyžádala 
si opakovaný dotisk. Čtenáři si mohou vybrat nejen 
v univerzitních a partnerských knihkupectvích, ale také 
na nově upraveném přehledném e-shopu.
Vydavatelství ZČU zajišťuje komplexní vydavatelské 
služby, od recenzního řízení přes korektury a grafickou 
úpravu až po distribuci. Než se z rukopisu zrodí kniha, 
vyžaduje to trochu jiný proces třeba u skript a jiný u od-
borných publikací. „U odborné recenzované publikace 
je proces asi nejdelší a nejlépe na něm mohu vysvětlit 
naši činnost,“ uvádí vedoucí vydavatelství Jakub Pokor-
ný. „Vydavatelství spolupracuje s univerzitní Vědeckou 
redakcí, ve které jsou zástupci všech fakult. Ti působí 
jako garanti obsahu. Vědecká redakce určí pro daný 
rukopis recenzenty, kteří si dokument pročtou a připojí 
k němu své připomínky a doporučení. Pak se hlasuje 
o vydání publikace, a pokud je schváleno, zajistíme další 
kroky. Jazykovou korekturu, vysázení knihy do PDF sou-
boru, případně přípravu online publikace,“ vysvětluje.
Návrh obálky mají na starosti většinou absolventi Fa-
kulty designu a umění Ladislava Sutnara. Podle Pokor-
ného je možné po dohodě s autorem navrhnout grafický 
design celé knihy. Po vysázení a korekturách přichází 
na řadu tisk u vysoutěženého dodavatele, vydavatelství 
ZČU pak zajistí distribuci. Studenti i veřejnost mohou 
publikace zakoupit na novém e-shopu, v prodejně skript 
v kampusu v Plzni na Borech a v univerzitním knihku-
pectví v Chebu. Dále například v síti knihkupectví Kos-
mas, Knihách Dobrovský, v knihkupectví Aleš Čeněk 
a dalších. Vydavatelství se každoročně účastní knižního 
veletrhu Svět knihy v Praze, kde prodejné publikace 
ZČU představuje široké veřejnosti na společném stán-
ku vysokoškolských nakladatelů. „Třeba návštěvnost 
loňského veletrhu byla 54 tisíc návštěvníků,“ doplňuje 
vedoucí vydavatelství. 

I když vydavatelství nabízí zejména skripta a odborné 
publikace, občas vydává i výsledky badatelské činnosti 
bývalých zaměstnanců či jejich memoáry. Příkladem 
může být neprodejná kniha doc. Josefa Poláka z Fakulty 
aplikovaných věd nazvaná Vzpomínky na česko-guate-
malské předky. Způsob financování se u jednotlivých 
titulů liší. „Některé knihy jsou financované z projektů, 
v jejichž rámci vznikají. U skript hradí veškeré náklady 
vydavatelství, poté získá finance zpět z prodeje,“ říká 
Pokorný. „U jiných knih hradí vydání sama katedra, my 
pak zajistíme prodej a pracoviště získá tržby z prodeje 
ponížené o knihkupecký rabat,“ dodává. 
Trendy ve vysokoškolské publikační činnosti směřují 
k online vydávání, které je zajištěno pomocí Digitální 
knihovny spravované Univerzitní knihovnou. „Autoři 
oceňují také to, že máme dohodu s mezinárodní re-
gistrační agenturou CrossRef, skrze kterou můžeme 
přidělit DOI (Digital Object Identifier), což je jakási 
obdoba ISBN kódu. Pro autory je to otázka prestiže, 
a pokud chtějí, aby publikace byla v uznávaných vědec-
kých databázích, jako je Scopus nebo WoS, tak je dobré, 
aby měla tento kód,“ popisuje Jakub Pokorný. U redakcí 
vědeckých časopisů (např. Applied and Computatio-
nal Mechanics) je oblíbený on-line nástroj na kontrolu 
plagiátorství Similarity Check.
Publikace vědeckých pracovníků ZČU neslouží jen stu-
dijním účelům, mnoho z nich osloví široké spektrum 
čtenářů. Dobře se prodává třeba Tachovská kuchařka 
receptů, příběhů a vzpomínek autorek Gabriely Fatko-
vé, Andrey Königsmarkové a Terezy Šlehoferové. Ty 
zaznamenaly nejen rodinné recepty, ale také vzpomínky 
mnohonárodnostního obyvatelstva na Tachovsku. Kniha 
tak zahrnuje jídla a postupy spjaté s původním němec-
kým i poválečným dosídleným obyvatelstvem regio-
nu. „Mezi mé oblíbené patří obsáhlá třídílná publikace 
Petra Hellera z Fakulty strojní o kolejových vozidlech. 
Sám jsem ji vysázel, strávil jsem s ní mnoho času, a ač 
nejsem technicky založený, tak mě zaujala,“ prozradil 
Jakub Pokorný. Mezi nejnovější tituly patří třeba kniha 
Zrození a stárnutí: dvě životní etapy optikou konceptu 

Dlouhodobá spolupráce mezi katedrou archeologie 
Fakulty filozofické a Regionálním technologickým 
institutem (RTI) Fakulty strojní ZČU vedla ke vzniku 
špičkových kopií unikátních archeologických nálezů, 
pocházejících z Manského domu hradu Křivoklát, který 
v roce 1422 postihl katastrofální požár.
 „Naším záměrem bylo vytvořit kopie dvou keramických 
pohárů s poklicemi v podobě hradních věží s cimbuřím. 
V souvislosti s přípravou nových expozic Národního 
muzea a státního hradu Křivoklát však tento záměr pře-
rostl ve vznik ucelené kolekce kopií honosných pohárů, 
kamnových kachlů a zbraní ilustrujících nejvyšší soci-
ální prostředí středověkých Čech,“ uvádí Josef Hložek 
z katedry archeologie.
Pro výrobu kopií středověkých artefaktů využívá vý-
zkumné centrum RTI digitalizaci a 3D tisk. Digitalizace 
probíhá bezdotykovou skenovací metodou, a představu-
je tak bezpečný a trvalý způsob archivace historických 
předmětů. Ke skenování slouží špičkové souřadnicové 
stroje a zpracování probíhá v přísných klimatických 
podmínkách. Získaná data se následně uplatňují při 
tvorbě digitálních depozitářů nebo jako základ pro 
tvorbu duplikátů pomocí 3D tisku. Ten se vyznačuje 

vysokou přesností a vytvořené předměty mají vynikající 
mechanickou i chemickou odolnost.
Nově vytvořené kopie, na jejichž povrchové úpravě se 
podílelo Oddělení konzervace a restaurování Zápa-
dočeského muzea v Plzni, slouží nejen k výstavním 
účelům, ale pomáhají přiblížit středověkou hmotnou 
kulturu široké veřejnosti při odborných přednáškách 
pořádaných katedrou archeologie Fakulty filozofické 
ZČU i při dalších příležitostech. Začátkem září je plzeň-
ští archeologové představili na Dni vědy a techniky na 
plzeňském náměstí Republiky. �

Představujeme 
Vydavatelství ZČU

Repliky unikátních 
artefaktů pomáhají 
přiblížit středověkou 
hmotnou kulturu 
široké veřejnosti

text: Michaela Svobodová

text: Šárka Stará

zranitelnosti od Aleny Glajchové z katedry sociologie 
Fakulty filozofické. Oblíbené jsou podle vedoucího vy-
davatelství také Dějiny Plzně a Plzeňského kraje autorky 
Evy Muškové, určené dospívajícím čtenářům. Dotisk si 
vyžádala i publikace Věry Tydlitátové Kosmologie Heb-
rejské bible a staré židovské tradice, novinkou téže autor-
ky je titul Zvířata v Hebrejské bibli a v židovské tradici. 
I když se zdá, že převažují knihy z oborů humanitních, 

upozornil Jakub Pokorný na právě vznikající rozsáhlou 
učebnici Výkonová elektronika, již připravuje autorský 
kolektiv pod vedením Františka Vondráška a Tomáše 
Glasbergera z Fakulty elektrotechnické.

Kompletní nabídku prodejných publikací 
Vydavatelství ZČU naleznete na webu 
e-shop.zcu.cz. � 
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Prof. RNDr. Miroslav Lávička, Ph.D., vystudoval učitel-
ství matematiky a chemie pro střední školy na Fakultě 
pedagogické ZČU, ve studiu pokračoval na Matematicko-
-fyzikální fakultě Univerzity Karlovy, v roce 2011 se habi-
litoval v oboru Aplikovaná matematika a v témže oboru 
byl v roce 2020 jmenován profesorem. Je autorem či spo-
luautorem více než 100 odborných prací. Od roku 2002 
pracuje na katedře matematiky Fakulty aplikovaných věd 
ZČU, předtím působil na Fakultě pedagogické. V letech 
2012–14 byl proděkanem pro tvůrčí činnost a vnější vzta-
hy, 2014–17 zastával funkci děkana a 2017–2020 pracoval 
jako proděkan pro strategii a legislativu Fakulty aplikova-
ných věd. Aktuálně je vedoucím oddělení Matematické 
modelování výzkumného centra NTIS. 
Odborná specializace budoucího rektora spadá do 
oblasti aplikované geometrie a geometrického mode-
lování, kromě toho se věnuje i teorii vyučování mate-
matice. Je předsedou České společnosti pro geometrii 
a grafiku, členem stálé komise pro metodiku hodnocení 
Národního akreditačního ústavu pro oblast vzdělávání 
Matematika a aktuálně zastupuje ZČU v Předsednictvu 
Rady vysokých škol. Za svoji pedagogickou činnost 
obdržel v roce 2018 pamětní medaili hejtmana Plzeň-
ského kraje.
„Západočeskou univerzitu v Plzni vidím jako instituci, 
která je v České republice i v zahraničí uznávána jako 
nositelka hodnot, prostřednictvím výuky a výzkumu 

významně přispívá k rozvoji poznání a vzdělanosti 
a všemi vhodnými a dostupnými prostředky napo-
máhá jejich šíření,“ stojí v programovém prohlášení 
budoucího rektora.
Podle Miroslava Lávičky má být ZČU otevřenou uni-
verzitou kladoucí důraz na internacionalizaci svého 
výukového a vědeckého prostředí. Jeho cílem je zvýšit 
počet studentek a studentů ZČU včetně zahraničních. 
V oblasti vědy a výzkumu chce významně posílit ak-
tivity ZČU v mezinárodních projektech, jako je např. 
Horizon Europe, ale také zintenzivnit aplikační výzkum 
a přenos poznatků a technologií. ZČU jako multioboro-
vá univerzita by také měla efektivně využívat hetero-
genity svých fakult, a to jak pro nové interdisciplinární 
studijní programy, tak ve vědecko-výzkumné činnosti. 
Vzhledem k aktuální ekonomické situaci chce Miroslav 
Lávička pro univerzitu hledat nové finanční zdroje, 
a to národní, mezinárodní i soukromé, zároveň by rád 
dosáhl významných úspor v provozu univerzity.
ZČU je podle Miroslava Lávičky unikátní univerzitou 
například i díky tomu, že má v genech odkaz nejstarší 
středoevropské univerzity, neboť Pedagogická fakulta 
vznikla jako pobočka Univerzity Karlovy, a také nejstar-
ší české techniky, jelikož její předchůdkyně – Vysoká 
škola strojní a elektrotechnická byla původně součástí 
ČVUT. „Předpoklady máme, ale vlohy je nutné rozvíjet, 
jinak zůstanou zakrnělé,“ říká. �

19osobnost ZČUZČU

Pátý rektor 
Miroslav Lávička 
vidí ZČU jako uznávanou 
nositelku hodnot

Text: Pavel Korelus

V čele Západočeské univerzity v Plzni bude během nadcházejících čtyř 
let stát profesor Miroslav Lávička. Akademický senát ZČU jej 21. prosince 
zvolil kandidátem na rektora, rektorem se stane od 1. března po předchozím 
jmenování do funkce prezidentem České republiky. Podle Miroslava Lávičky 
čeká univerzitu nesnadné období, které se neobejde bez řady změn. Bývalý 
děkan Fakulty aplikovaných věd je nicméně připraven jeho vlastní alma mater 
tímto obdobím provést tak, aby obstála a přiblížila se nejprestižnějším českým 
univerzitám. Miroslav Lávička po zvolení rektora poděkoval nejen senátorkám 
a senátorům, kteří mu dali svůj hlas, ale také těm, kteří volili protikandidáta, 
neboť i to je pro něj důležitá zpětná vazba a motivace do budoucna. V pořadí 
pátý rektor Západočeské univerzity v Plzni je osobností tohoto čísla Info.zcu.
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Ideální hlava státu by měla být…
Průzkumy odhalily zajímavá zjištění. Doposud se mělo 
všeobecně za to, že prezidentem by měl být starší muž, 
který se ideálně již několik let pohybuje ve vládním 
sektoru. 
Ovšem nejnovější statistiky řekly, že Češi si přejí změ-
nu a jsou na ni připraveni. Chtěli by ideálně za hlavu 
státu někoho, kdo je mladý, vystupuje reprezentativně 
a hlavně nemluví vulgárně. Budoucí prezident/ka by 
také měl/a být prozápadní a hlavně by měl/a spojovat 
českou společnost, nikoliv ji rozdělovat. Češi také milují 
svou českou korunu a odmítají přijmout západní měnu, 
euro, a dalším aspektem, který hraje při volbě velkou 
roli, je, jestli je pro nebo proti manželství pro všechny. 

Bude mít Česká republika prezidentku? 
Výsledek ještě neznáme, ale jak by to vypadalo, kdyby 
zvítězil někdo z nejvíce favorizované trojice?
O potenciální budoucí české prezidentce se začalo 
psát proto, jelikož se spousta Čechů nechala uchvátit 
slovenskou hlavou státu Zuzanou Čaputovou. Na prv-
ních příčkách v předvolebních průzkumech stoupala 
Danuše Nerudová, jejíž kampaň připomněla americký 
sen. Danuše Nerudová je zasloužilou Brňačkou a býva-
lou rektorkou Mendelovy univerzity. Je mladá, dobře 

vypadající, je prozápadně založená, chce manželství 
pro všechny, ale chce euro. Ach, to euro! 
Podle statistik má dobře našlápnuto i bývalý předseda 
vlády Andrej Babiš, který má svoje příznivce, ale také 
odpůrce. Jestli chce euro, nikdo neví, každou chvíli totiž 
prohlašuje něco jiného. O uzákonění manželství pro 
všechny by nechal rozhodnout český lid, protože podle 
jeho slov „nemůžeme rozhodovat o něčem takovém 
pouze na základě ryze politického rozhodnutí“. Ale je 
stále otázkou, jestli Češi chtějí za prezidenta někoho, 
kdo byl ještě před volbami trestně stíhaný, pravděpo-
dobně bývalý komunista, a ještě k tomu cizinec? 
Třetím horkým kandidátem z čela průzkumů je bývalý 
generál NATO Petr Pavel, jehož kampaň měla prostě 
grády. Ještě aby ne, když Pavel získal nejvyšší příspěvky 
od dárců. Ale může se bývalý voják, který vloni 16. února 
tvrdil, že k válce na Ukrajině určitě nedojde, stát re-
prezentantem českého státu? Spousta lidí se obává, že 
stát povede jako armádu a že válek se nebojí, jelikož je 
přece na ně zvyklý. 
Kdo bude naší hlavou státu na dalších pět let, je v do-
bě, kdy tento text píšu, ještě stále otázkou. Ale ať už 
v první nebo druhé volbě zaškrtnete kohokoliv, jděte 
volit. Jednou máme tu možnost, tak proč ji nevyužít. 
Volbám zdar! �
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text: Adéla Kovářová, Fakulta filozofická 
Ilustrace: Anna-Marie R. Pavelková Mišterová, 
Fakulta designu a umění Ladislava Sutnara

Prezidentské volby nejsou jen tak ledajaké volby! 
Všichni jsme minimálně od loňského podzimu promýšleli, 
kdo by asi tak měl být tím vyvoleným a stát se hlavou státu. 
Ale jak by vlastně měla ideální hlava státu vypadat?

Koho bychom chtěli 
na Hradě?

 zima 2022/2023
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DEN OTEVŘENÝCH DVEŘÍ ZČU 
→ 1. února (Plzeň), 2. února (Cheb)
Fakulty Západočeské univerzity se i v tomto akademic-
kém roce spojí a v jeden den se představí zájemcům 
o studium. Tradiční Den otevřených dveří je tentokrát 
v Plzni naplánovaný na 1. února, o den později se ote-
vřou dveře pobočky v Chebu. Přijďte si prohlédnout 
budovy, učebny, laboratoře… za plného provozu. Den 
otevřených dveří navíc nemusí sloužit jen k seznámení 
s univerzitou, protože svoji alma mater mohou přijít 
navštívit například také její absolventi nebo kdokoliv 
z široké veřejnosti, kdo chce ZČU blíže poznat. Více 
informací najdete na webu dod.zcu.cz. �

LOVCI ZNAKŮ 
→ do 28. února
Studio Multilab Fakulty designu a umění Ladislava Sut-
nara se podílelo na nové interaktivní světelné expozici 
Lovci znaků, kterou si v prostorách DEPO2015 od jejího 
říjnového otevření už stačili oblíbit především malí, 
ale také hraví velcí návštěvníci. Celá rodina totiž může 
zjistit, že písmo je nejen kus naší historie, ale také velké 
dobrodružství, a mluvit s robotem Blablátorem, psát 
text v klínovém písmu nebo třeba čistit interaktivní 
videomappingové město od reklam. �

PLES ZČU 
→ 10. března
Studentky, studenti, zaměstnankyně, zaměstnanci i ši-
roká veřejnost jsou po tříleté pandemické pauze zváni 
na ples Západočeské univerzity. Uskuteční se v pátek 
10.  března tradičně v prostorách Měšťanské besedy, hud-
bou jej doprovodí Taneční orchestr Miroslava Novotného 
a hlavními hvězdami budou vítězové 10. řady StarDance 
Veronika Khek Kubařová a Dominik Vodička, kteří před-
vedou taneční ukázky. Kromě nich na plese vystoupí 
opory muzikálového souboru Divadla J. K. Tyla, manželé 
a držitelé ceny Thálie Pavel Režný a Charlotte Režná, 
a součástí programu bude i taneční workshop bachaty. 
Vstupenky zakoupíte na www.mestanskabeseda.cz. �

VELETRH 
PRACOVNÍCH PŘÍLEŽITOSTÍ 
→ 15. března
Už 28. ročník Veletrhu pracovních příležitostí přivede 
na Západočeskou univerzitu zástupce zaměstnavatelů 
z celého regionu, aby se představili studentům i student-
kám, dali o sobě vědět, navázali kontakty a vyhlédli si 
budoucí zaměstnance. V prostorách technických fakult 
tuto akci opět organizují Stavovská unie studentů spolu 
s mezinárodní studentskou organizací IAESTE. �
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Hudební a filmové streamovací služby jako Spotify, 
Apple Music, Netflix či Disney+ dnes patří do povin-
né výbavy většiny studentů. Ve stínu těch největších 
 streamovacích služeb se ovšem skrývá pár nenápadných 
menších sourozenců, jež na to jdou trochu jinak. V mno-
ha aspektech dokonce o poznání lépe. Rád bych vám 
představil služby Bandcamp a Mubi, jež vás posunou 
o několik kroků blíže k samotným umělcům. 
Začněme u hudby. Bandcamp je online obchod s deska-
mi a hudební komunita, kde fanoušci objevují a přímo 
podporují umělce, které milují. Hned zkraje se nabízí 
otázka, v čem se Bandcamp odlišuje od již zmíněných 
služeb a proč byste o jeho užití měli uvažovat. Zapo-
meňte na měsíční poplatky, na Bandcampu podporujete 
umělce samotné. V rozsáhlé knihovně, kde sice nenajde-
te ty nejznámější hudebníky na světě, ale narazíte zde na 
skvělou hudbu, o jejíž existenci jste doposud nevěděli, 
si vyberete konkrétní digitální desku, kterou můžete 
zakoupit. Nemusíte se bát, alba jdou obdobně jako na 
Spotify streamovat zadarmo, takže si nekupujete něco, 
co si nemůžete nejprve poslechnout. Počet přehrání ov-
šem bývá zpravidla omezený, pokud si něco poslechnete 
vícekrát, album se zamkne a vy si ho pro další poslech 
musíte zakoupit. Po zakoupení se vám odemkne neo-
mezené streamování a možnost desku ve vysoké kvalitě 
stáhnout. Průměrně jde 82 procent peněz samotnému 
umělci, což je oproti konkurenci mnohonásobně více. 

Bandcamp navíc vytváří silnou komunitu, hudbu můžete 
recenzovat, kupovat přátelům, komunikovat s umělci ne-
bo si přímo v aplikaci přečíst spoustu zajímavých článků. 
Přesouváme se k filmům. U Mubi vás nejprve musím 
upozornit na absenci české lokalizace. Veškeré filmy 
si pustíte v originále s anglickými titulky. Mubi fun-
guje obdobně jako Netflix, po zaplacení se vám otevře 
rozsáhlá knihovna filmů. Studentský tarif vás vyjde na 
119 Kč měsíčně. Hlavní devízou služby je pak samotný 
obsah. Všechny filmy jsou pečlivě vybírány, dostane se 
vám tak nepřeberného množství kvalitní světové ki-
nematografie. Na Mubi najdete jak ty největší klasiky 
z počátků 20. století, tak nejnovější snímky renomova-
ných režisérů. S Mubi nezůstanete jen v Americe, ale 
navštívíte všechny filmové kouty světa a poznáte díla, 
o kterých jste nikdy neslyšeli. Na Mubi můžete filmy 
hodnotit, tvořit si žebříčky či komunikovat s ostatními 
uživateli. Součástí předplatného je i renomovaná denní 
mezinárodní filmová publikace Notebook.
Obě zmíněné služby vás posunou o krok blíže k uměl-
cům, otevřou nespočet dveří k těm nejzajímavějším 
dílům a možná i změní váš pohled na hudbu a filmy. �

Studentské příspěvky  
nevyjadřují názory redakce.

Text: Vojtěch Tulek, 
Fakulta ekonomická
Ilustrace: Lucie Mudráková, 
Fakulta designu a umění 
Ladislava Sutnara

zápisník studentů

O krok blíže umělcům: 
Hudba a filmy 
trochu jinak
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 20. PROSINCE
K suverénně nejúspěšnějším příspěvkům 
uplynulých měsíců patří ten o Ludmile 
Kučerové z Fakulty strojní a Radkovi 
Polanskému z Fakulty elektrotechnické – 
tedy o nové profesorce a novém 
profesorovi na ZČU. Ke stovkám 
gratulantů se připojujeme i my.

 5. PROSINCE 
„Člověk neustále hledá místo, 
kde se bude cítit sám sebou,“ 
zní v úvodu nového propagačního 
videa, které jsme na sociální sítě 
vypustili v prosinci. Mělo velký 
ohlas, viděli jste ho i vy? Pokud 
ne, navštivte Facebook, Instagram 
nebo YouTube ZČU, klikněte a nechte 
se pozvat ke studiu v Plzni.

 27. ŘÍJNA
Titul je doma! Výsledkem 6:2 ve 
prospěch týmu ZČU skončila tradiční 
hokejová Bitva o Plzeň. Lékařská fakulta 
tentokrát na soupeře nestačila a ZČU 
se podařilo nejen ovládnout plzeňský 
led a radovat se z titulu, ale zároveň 
přerušit tři ročníky trvající seriál 
vítězství mediků a skóre vzájemných 
zápasů srovnat na 4:4. Tak zase za rok.

na zdi24  zima 2022/2023
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